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CONSELL DE BARRI DE LA SAGRADA FAMÍLIA  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL 

DIA I ACORDS 

17 de desembre de 2020   18:30h 

Sala virtual:  https://8x8.vc/decidimbarcelona/barrisagradafamilia 

Enregistrat: https://youtu.be/iAi2lUnVqiY 

 

Assistents 

President en funcions: Jordi Matas Vilà. Conseller Tècnic i  Conseller de barri del 

Districte de l’Eixample. 

 

Comissió de Seguiment: 

Jordi Matas Vilà. Conseller Tècnic i  Conseller de barri del Districte de l’Eixample. 

Arnau Mallen Boronat. Conseller GM. ERC 

Pol Serrano Pueyo. Consellera GM. Junts x Cat 

Pedro Juan Sánchez Murillo. Consellera GM. Ciutadans 

 

Relació  d’entitats membre de la CdS que han assistit: 

Associació de veïns i veïnes Sagrada Família 

Associació de Families d’Alumnes de l’ Escola Gaia 

Casal de barri Ateneu- El Poblet 

Eix Comercial Sagrada Família- Gaudí 

 

Assistents: 

Assistència total en el moment de màxima afluència:   28 

Ciutadanes i ciutadans:      20  

Representants d’entitats:       1 

Altres (consellers, tècnics i ponents)      7 

 

Representants de les següents entitats 

AFA Escola dels Encants 

 

Tècnics Municipals i ponents 

Joan Cambronero Fernández. Gerent del districte. 

Francesc Regues. Tècnic d’Ecologia Urbana 

Isabel Pagès Font. Cap del departament de Comunicació. 

Agent  de la Guàrdia Urbana del Districte Eixample 

https://8x8.vc/decidimbarcelona/barrisagradafamilia
https://youtu.be/iAi2lUnVqiY
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Fidel Gonzalez Pérez. Tècnic de la Direcció de Democràcia Activa i Descentralització.  

Tècnic de suport  

Olga Bastidas Martin. Secretaria del Consell de Barri. 

 

Ordre del dia 

1. Benvinguda del Regidor 
2. Renovació i  aprovació de la comissió de seguiment i  de la vicepresidència.  
3. Ubicació de l’Escola Gaia. 
4. Espai Públic 

4.1. Superilla Barcelona.  
4.2       Projecte Protegim les Escoles. 
4.3       Estat actual de la segona fase de l’Acord del Temple- Ajuntament 

5. Diversos: L’atenció al ciutadà en època de la Covid19 
 

La sessió s’inicia a les 18.30.  

1. Benvinguda del Regidor 
El conseller de barri, Jordi Matas, comenta que es reprenen els consells de barri que 

van quedar truncats per la pandèmia el març del 2019, per aquesta raó no s’han pogut 

fer els debats del PAM i PAD, els quals han estat aprovats a l’últim Plenari del districte i 

han pogut encabir les propostes que van arribar des del DECIDIM. Excusa la presència 

del regidor de districte i president del Consell de barri, per estar en una reunió per 

tancar els pressupostos del 2021, que implica un munt d’accions de millora al barri per 

aquest mandat, com és la remodelació del Mercat que permetrà baixar l’Espai de Gent 

gran a planta baixa, traslladar el Centre de Serveis Socials, ampliar sales pel centre cívic 

i millorar els espais de Biblioteca i del Mercat.  Altres accions es parlaran al punt 3 

d’Espai públic i passa a explicar  l’ordre del dia del Consell de Barri.  

2. Renovació i aprovació de la Comissió de Seguiment  i de la vicepresidència. 

El Fidel González, tècnic de participació i Democràcia activa de l’Ajuntament de 

Barcelona posa en antecedents  què implica i que vol dir la renovació i aprovació 

d’aquests càrrecs. La seva exposició ve acompanyada d’un document que adjuntem a 

aquest resum.  

Comenta quines han estat les candidatures presentades al Decidim.Barcelona i de quin 

és el procediment per tal de votar aquestes candidatures.  

Durant tot el Consell de barri els assistents poden fer la seva votació i és al final del 

consell de barri quan es donen els resultats. Aquests van ser: 
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Total de vots: 18 Comissió de seguiment* Vicepresidència 

A favor 13 17 

En contra 1 0 

En blanc 3 1 

 

*Una persona no va emetre el seu vol per la Comissió de seguiment. 

Queda constituïda la Comissió de Seguiment i la vicepresidència.  

3. Ubicació de l’Escola Gaia.  

El Jordi Matas comenta quin és l’històric del punt a tractar per tal que tothom tingui la 

mateixa informació. 

 Explica que l’Escola Gaia és l’escola més nova del barri, que té quatre cursos 

d’existència (fins a alumnes de primer de primària). Està ubicada entre Castillejos i 

Cartagena per sota de Consell de Cent dins l’entorn de Glòries.  Està en mòduls i cal 

trobar una ubicació definitiva. 

Tant l’Associació de veïns com l’Escola Gaia han penjat a la web del Decidim.Barcelona 

la cronologia de la situació, per tal de donar a conèixer a tothom quina és la seva 

opinió. 

El Jordi comenta que abans que les entitats puguin parlar, ha vingut el Francesc Regues 

d’Ecologia Urbana que treballa el Pla Especial i de Millora Urbana que afecta al voltant 

de Glòries i explicarà l’última proposta sobre la ubicació de l’Escola.  

El Jordi vol aclarir un punt del document presentat per l’associació de veïns que dóna a 

entendre que districte i l’escola Gaia han tingut converses al marge de les taules 

oficials, la qual cosa no ha estat així. L’escola, el que ha fet  és demanar una ubicació 

definitiva i és responsabilitat de l’Ajuntament oferir una ubicació que doni resposta a 

les seves necessitats. 

L’escola Gaia va néixer amb tres línies i el que es va acordar  amb el Consorci i la 

comunitat educativa és que l’Escola havia de ser de dues línies per poder trobar una 

ubicació definitiva. Per aquest curs només s’ha ofert ja, dues línies i la proposta de 

l’Ajuntament va ser que l’escola estigui ubicada a la Fàbrica del Paraigües. 

A la Fàbrica del Paraigües, com explicarà l’associació de veïns, inicialment  havia de ser, 

segons el planejament, un Institut d’FP. Quan es va fer el pla especial i de millora 

urbana diferents agents del barri (Associació de veïns, Escola Gaia, Escola Encants, EB 

Leonor Serrano...) van presentar  al·legacions,  en el decurs d’aquestes al·legacions 

s’ha anat treballant en el grup de treball del Compromís pel Glòries, que ha permès 
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anar tancat algunes d’aquestes al·legacions presentades, però queda una per resoldre i 

serà el Francesc qui presentarà una proposta, però quedarà pendent la ubicació de 

l’institut  d’FP. 

Toma la paraula el Francesc Regues per  explicar en quin punt està el pla especial i de 

millora urbana. S’adjunta  el document presentat per Ecologia Urbana per tal de no fer 

més llarg aquest resum que es troba en fase d’aprovació definitiva.  

L’explicació  es pot visualitzar a  https://youtu.be/iAi2lUnVqiY a partir del minut 26. 

Un cop finalitzada l’exposició, comença el torn de l’Associació de veïns i veïnes Sagrada 

Família  seguit de l’explicació l’AFA de l’Escola Gaia.  

Associació de veïns i veïnes Sagrada Família: 

En tot aquest tema es detecten 2 problemes, un de caràcter urbanístic i l’altre  més 

conceptual, per part de  la Generalitat de  veure l’institut  d’FP com una educació no 

prioritària, malgrat que els estudis fets remarquen la necessitat de places per pal·liar 

problemes com el fracàs escolar.  

Urbanísticament no s’ha complert amb els acords, al mes de juny va ser quan 

l’associació va tenir constància del que es volia fer i des de llavors s’està reclamant  

una proposta de l’entorn de Glòries, com la que avui s’ha fet (parla de proposta 

presentada per Ecologia Urbana), sobretot perquè el posicionament de les diferents 

associacions de veïns va molt vinculada a la modificació de la qualificació del PGM.  

La proposta de l’associació de veïns és que pot tenir cabuda a Glòries els dos 

equipaments: l’Escola Gaia a la Fàbrica de Paraigües  i Centre de Formació Professional 

a la peça dedicada a l’Edifici ONA- SÒCOL, sobretot perquè no sembla correcte dedicar 

tants metres quadrats a oficines municipals quan hi ha una clara demanda 

d’equipaments i d’habitatge dotacional. S’adjunta el document presentat per 

l’Associació de veïns explicant la seva proposta. Consideren que cal treballar una mica 

més el tema i no es pensa caviar d’opinió.  

Explica que el Compromís pel Glòries preveia la construcció de 15 equipaments,  i 

concretament el de l’Institut d’FP no tenia clara la seva ubicació per manca de sol i si la 

Fàbrica del Paraigües  existies com equipament ha estat gràcies a la reivindicació dels 

veïns i veïnes que van demanar la seva incorporació al voltant de les Glòries.  

AFA Escola Gaia: 

Entenen la reivindicació d’altres equipaments, però en aquests moments hi ha una 

necessitat d’escola pública, a causa de la seva gran demanda i cal buscar una solució 

quan a la ubicació de l’escola Gaia perquè va creixent cada any. 

https://youtu.be/iAi2lUnVqiY
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Posant en antecedents de com va néixer l’escola: El curs escolar va començar el 2017- 

2018 i a l’any i mig, l’AFA va poder accedir al grup de treball de l’entorn de les Glòries 

per estar ubicats dins aquesta zona. S’adjunta document presentat per l’AFA de 

l’escola on explica quines han estat les seves intervencions des de la seva constitució.  

L’AFA remarca diferents coses (les fa de present a passat):  

- Aquesta setmana s’aprova l’obra del tramvia que connecta Glòries amb tota la 

Diagonal. En aquests moments fan servir l’avinguda diagonal de patí en tenir 

275 infants, perquè el patí de l’escola s’ha fet petit.  

- L’escola està ubicada en una operació urbanística d’envergadura de ciutat. 

Entenen les demandes històriques dels veïns i veïnes vers l’FP, però no es fàcil estar en 

una escola que encara no disposa d’emplaçament definitiu. S’adjunta document 

presentat per l’AFA explicant quines han estat les seves accions. 

L’AFA comenta que la seva situació es critica i complexa i  cal una solució ràpida.  

Un cop finalitzades les dues exposicions, s’obra  torn de paraules pels assistents:  

Preguntes/Comentaris Respostes 

AFA Encants: Explica que s’ha generat una 
dinàmica de treball entre les 3 escoles de 
l’entorn; han assistit a la reunió de les 
últimes propostes de PMU i han vist que 
la presentació d’Ecologia Urbana ha 
donat  respostes a la major part de les 
seves aportacions. No es pot oblidar 
tampoc en un Institut d’FP. 
Vol saber si s’ha fet l’estudi d’ombres de 
l’edifici que està més a prop de l’EB 
Leonor Serrano i Escola dels Encants. 

Francesc Regues: Hi ha un estudi fet  en 
diferents franges horàries i es garanteix 
no tenir ombres als patis de l’Escola dels 
Encants i de l’EB Leonor Serrano. 
 
 
Pots trobar l’explicació a: 
 1 h 21 minuts  
https://youtu.be/iAi2lUnVqiY  
 

 

       Retorn de l’Ajuntament:  

- Amb la presentació d’avui d’Ecologia Urbana es veu una clara resposta a les 
al·legacions presentades. 

- El Pla de Millora Urbana permet començar el procés d’encarregar els projectes per la 
construcció de l’Escola Gaia. La modificació de PGM posterior el que fa és seguir 
donant resposta a part de les al·legacions que s’han fet ha conseqüència  del Pla de 
Millora que es va fer pensant en col·locar l’escola en la Fàbrica del Paraigües. En 
l’aprovació definitiva l’Escola Gaia ja disposa de la totalitat del seu espai. Per tant es 
pot avançar en paral·lel amb el projecte executiu mentre es fa la modificació de PGM 
que permet que l’Escola dels Encants no perdi patí i reduir l’altura de l’edifici.  

https://youtu.be/iAi2lUnVqiY
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- Les necessitats han canviat d’ençà que es va signar el Compromís per Glòries i ara la 
demanda d’escola pública és superior a la d’escola concertada, la qual cosa fa que  
l’Administració ha de donar resposta en aquest nou escenari. 

- En relació amb l’FP cal dir que la urgència de les administracions en aquests moments 
no és la d’ubicar una peça d’FP sinó la de buscar una ubicació definitiva a l’Escola 
Gaia. En tot cas l’aposta que fa el consorci amb un nou model d’FP no tindria cabuda 
a la peça de la Fàbrica del Paraigües. 

Es pot seguir estudiant la proposta de l’FP a l’Edifici ONA- SÒCOL, però qui dirà 
l’última paraules sobre si té cabuda o no allà serà el Consorci. Queda per mes 
endavant el debat sobre  l’ús que es vol fer de l’Edifici ONA. 

- És important aprovar definitivament el Pla de Millora Urbana per poder iniciar els 
treballs necessaris per a la construcció de l’Escola Gaia. Implica en temps un any i mig 
de projecte i com a mínim dos anys de construcció i cal veure com fer encaixar el 
creixement de l’escola en aquests anys de construcció.   

- Hi ha una clara intenció per part de l’Ajuntament a no dedicar aquest edifici 
totalment a oficines  sinó poder fer també habitatge.  

 

El Jordi Matas continua amb el següent punt: 

4. Espai Públic:  

  

 Superilla Barcelona 

A inici d’any, s’ha declarat a Barcelona l’Estat d’emergència climàtica. Hi ha un 

compromís de ciutat en aconseguir tres objectius:  Millora de  la qualitat de l’aire, 

reducció de la contaminació acústica i millora de la Seguretat viaria.  

Per aconseguir l’objectiu de reduir la contaminació hi ha una bateria de mesures que 

s’estan desenvolupant a escala de ciutat, entre les accions està ampliar i millorar la 

xarxa de transport públic,  reduir els cotxes i motos del trànsit rodat i augmentar el 

verd.  

Al barri de la Sagrada Família no afecta gaire, ja que les accions  comencen per Consell 

de Cent i per carrer Girona. Al mandat anterior es va treballar amb els grups impulsors 

la transformació d’aquests carrers. Al barri de la Sagrada Família, en tenir l’illa del 

Temple fa que tingui una configuració molt concreta i caldrà veure com es combina els 

eixos amb l’illa del Temple. S’haurà de constituir el grup impulsor de superilla Sagrada 

Família per valorar quins són els carrers que es volen pacificar i convertir en zones de 

vianants. Això entronca amb la discussió que cal fer sobre com s’acaba la Sagrada 

Família. 
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Abans de la pandèmia es va iniciar un procés participatiu per treballar el tema, que va 

quedar aturat, però hi ha el compromís d’Ecologia Urbana de començar a treballar 

amb els diferents grups de treball que van sortir.  

 Protegim Escoles 

És tota l’ampliació dels entorns escolars degut a l’època Covid-19 per guanyar espais al 

voltant dels centres per evitar aglomeracions.  

Aquest anys s’han fet intervencions a Escola Marillac (carrer Sicília amb Provença) i a 

l’Escola 9Graons ( a Roger de Flor amb Rosselló). 

S’han aplicat altres mesures de seguretat a causa de la Covid-19 com l’increment de 

diferents carrils bici: a carrer Mallorca, València,  Indústria, Castillejos, Aragó que ha 

representat la reducció de carrils de circulació  en xarxa bàsica.  

 Estat actual de la segona fase de l’Acord del Temple- Ajuntament 

L’Acord preveia una assignació de 36 M d’euros, durant els pròxims deu anys, que 

havia de pagar  la Junta Constructora del Temple vers  l’Ajuntament. L’Acord segueix 

vigent i s’ha cobrat el 100% de la part corresponen al 2019. De l’any 2020 s’han cobrat 

uns 225.000 € en concepte de  la contribució de les despeses derivades de l’activitat 

del centre  i tres mesos no abonats  per l’aturada de l’activitat a causa de la pandèmia i 

en aquests moments   s’han reprès les negociacions amb el Temple per veure com s’ha 

de seguir concretant l’Acord. El Govern municipal vol recuperar el debat de la Taula de 

Ciutat integrada amb tots els actors del barri. 

El conseller explica que a la Comissió de Seguiment, l’associació de comerciants de la 

Sagrada Família va demanar informació sobre la neteja al barri. Volen conèixer la 

freqüència de pas de la neteja al barri. Tots els indicadors amb els quals es treballen a 

l’Ajuntament, segons auditoria que es fa cada quinze dies  a l’espai públic, la pandèmia 

ha fet  millorar la neteja, perquè no s’ha reduït la freqüència de neteja però sí l’ús de la 

via pública per part del ciutadà.   

Als torns de matí es fa tres cops per  setmana l’escombrada manual més vehicle 

auxiliar  i es complementada amb tres cops més d’escombrada manual.  A la tarda es 

fan reforços en aquells indrets que son coneguts com ha punts mes bruts.  

Comenta es fan intervencions puntuals quan un ciutadà avisa, pels diferents canals de 

comunicació que disposa l’ajuntament  (Bústia ciutadana, 010...) d’un emplaçament 

molt brut. 

A finals del 21 i principis del 22 hi haurà nova contracta de neteja  
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Tron obert  

Preguntes/Comentaris Respostes 

AVV Sagrada Família: demana que les 
voreres siguin dels vianants i no de les 
bicicletes i patinets.  

La idea és ampliar els carrils bici perquè 
bicicletes i patines tingui el seu propi 
carril. Si passessin per vorera haurien 
d’anar a ritme de vianant. 

AFA Escola Encants: Demanar avançar la 
pacificació al del carrer Consell de Cent i 
que  s’ampliï de Castillejos a Dos de Maig. 

Està planificat que tot Consell de Cent 
sigui un eix verd, però per aquest mandat 
el pressupost d’inversions municipals s’ha 
vist reduït pel tema de la Covid-19 i la 
proposta serà que Consell de Cent arribi 
fins Passeig de Sant Joan, en cas de més 
inversió s’aniria avançant.  

AFA Gaia: teníem assignada la CLARIANA  
al mes de juliol, però encara no està 
operativa. I per tant han demanat 
Diagonal com a patí. Volen saber si amb 
l’aprovació del Tramvia aquesta situació 
afecta  l’escola.  

Ara ha començat el sector del col·lector 
de la Diagonal, que tindran una durada de 
catorze mesos, aquestes obres són 
prèvies a les obres del Tramvia i per tant 
l’afectació física sobre el terreny no serà 
immediata. En tot cas farem la consulta 
per tenir la informació més segura.  

AVV: vol saber com està el tema dels 
pressupostos participatius  

Segons com acabin les negociacions del 
tema de pressupostos  municipals se 
sabran quina serà la partida que es podrà 
dedicar als pressupostos participatius. 

 

5. Diversos: L’atenció al ciutadà en època de la Covid19 
 

L’associació de veïns comenta que l’Ajuntament ha de fer una reflexió sobre l’Atenció a 

la ciutadania,  sobretot en èpoques com la que s’està vivint.  Els veïns estan en 

situacions de molta  vulnerabilitat  i la seva atenció ha estat  complicada.  

Comenta que la situació dels serveis tècnics i la tramitació de llicències a districte, ha 

empitjorat i es veu sobretot perquè  no es fan inspeccions, la qual cosa provoca que la 

gent no compleixi amb les ordenances.  

El conseller tècnic comenta que si tenen coneixement d’algun cas concret 

d’incompliment que enviïn un correu electrònic, per tal de poder fer un seguiment de 

la situació.   
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El conseller de barri dóna les gràcies a totes les persones assistents i acomiada la sessió 

a les 20.30 h 

 

Barcelona, 17 de desembre de 2020. 

  

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE BARRI 

                                                                

  Sra. Olga Bastidas Martin                                                                                    
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